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Protokół Prezydium  

Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego Województwa Dolnośląskiego  

20 stycznia 2016 r., godz. 8.45 Sala nr 420 (IV piętro)  

Urząd Marszałkowski Województwa Dolnośląskiego,  

Wybrzeże Słowackiego 12-14, Wrocław. 

 

 

I. Porządek  obrad: 

1. Powitanie – Marek Woron, Przewodniczący WRDS WD. 

2. Zatwierdzenie protokołu z poprzedniego posiedzenia z dnia 12 stycznia 2016 r. 

3. Przedstawienie planu działań na 2016 rok w obszarze rozwoju regionalnego – 

Andrzej Kosiór, Wicemarszałek Województwa Dolnośląskiego i Zbigniew Dynak,       

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego UMWD. 

4. Dyskusja nad propozycjami do Uchwały nr 5 WRDS WD w sprawie powołania 

zespołów roboczych – członkowie Prezydium WRDS WD. 

5. Przyjęcia propozycji kandydatów na przewodniczących zespołów WRDS WD. 

6. Powołanie zespołów roboczych WRDS WD. 

7. Omówienie bieżącej sytuacji społ.- gosp. – członkowie Prezydium WRDS WD. 

8. Sprawy organizacyjne. 

9. Wolne wnioski. 

10. Zakończenie posiedzenia Prezydium. 

 

II. Lista obecności: 

 

1. Marek Woron, Przewodniczący WRDS WD, Kanclerz Loży Dolnośląskiej BCC 

2. Adam Zawada, Dyrektor Departamentu Marszałka, wz. Marszałka Województwa 

Dolnośląskiego 

3. Paweł Hreniak, Wojewoda Dolnośląski 

4. Kazimierz Kimso, Przewodniczący Zarządu Regionu Dolny Śląsk NSZZ 

„Solidarność” 

5. Antoni Karasiński, Wiceprzewodniczący Rady OPZZ Województwa Dolnośląskiego 

6. Krzysztof Kisielewski, Przewodniczący Zarządu Województwa Dolnośląskiego 

Forum Związków Zawodowych 

7. Marcin Kowalski, Wiceprezes Zarządu Dolnośląskich Pracodawców 

8. Zbigniew Ładziński, Prezes Dolnośląskiej Izby Rzemieślniczej we Wrocławiu 

9. Andrzej Kalisz, Wiceprezes Związku Pracodawców Dolnego Śląska 

10. Marcin Krzyżanowski, Doradca Wojewody Dolnośląskiego (gość) 

11. Zbigniew Dynak, Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego UMWD (gość) 

 

III. Treść wystąpień:  

1. Posiedzenie rozpoczął przewodniczący Marek Woron, który na początku 

przedstawił informację na temat posiedzenie Zespołu Doraźnego ds. Szpitala 

im. Św. Jadwigi Śląskiej w Trzebnicy. Zaproponował także zmianę porządku 

obrad. Spotkanie rozpoczęło się od dyskusji nad propozycjami do Uchwały nr 

5 w sprawie powołania zespołów roboczych. 

2. Zbigniew Ładziński spytał, czy w porządku obrad znajdzie się jeszcze 

miejsce na pracę nad regulaminem WRDS WD. Przewodniczący Woron 

przypomniał, że dyskusja nad regulaminem została zamknięta na poprzednim 
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posiedzeniu i zebrani większością głosów przegłosowali punkt dotyczący 

osoby przewodniczącego zespołu. Członkowie Prezydium WRDS WD 

zdecydowali, że przewodniczącym może być tylko członek WRDS WD.  

3. Marcin Kowalski prosił o dodanie punktu do par.5 – zadań Zespołu ds. rynku 

pracy, edukacji i kształcenia ustawicznego: ocena i analiza możliwości 

dostosowania programów kształcenia ustawicznego do potrzeb regionalnego 

rynku pracy i gospodarki.  

4. Po skorygowaniu pozostałych zapisów Uchwały, przewodniczący Woron 

zaproponował zgłaszanie kandydatów na przewodniczących zespołów.  

a) Zespół ds. polityki regionalnej, przedsiębiorczości i innowacji – wpłynęła 

kandydatura ze strony organizacji pracodawców – Bogusław Graboń 

(Pracodawcy RP). Nie zgłoszono więcej kandydatów. 

b) Zespół ds. ochrony zdrowia i polityki społecznej – zgłoszono Pawła 

Hreniaka, Wojewodę Dolnośląskiego i Marka Dymkowskiego 

(Konfederacja Lewiatan). 

c) Zespół ds. rozwoju dialogu społecznego – zgłoszono Kazimierza Kimsę 

(NSZZ „Solidarność”). Nie zgłoszono więcej kandydatów. 

d) Zespół ds. rynku pracy, edukacji i kształcenia ustawicznego – 

przewodniczący zgłosił Krzysztofa Mojzycha (BCC). 

5. Przewodniczący przypomniał, że regulaminy poszczególnych zespołów 

opracowują jego członkowie. Dobrym zwyczajem jest, aby przewodniczący 

zespołów dokonali wyboru wiceprzewodniczących po to, aby powstało ścisłe 

prezydium zespołu, które mogłoby efektywnie pracować.  

6. Przewodniczący Marek Woron wobec braku innych kandydatur na 

przewodniczących zespołów poprosił o: 

a) zatwierdzenie kandydatury Bogusława Grabonia na przew. Zespołu ds. 

polityki regionalnej, przedsiębiorczości i innowacji. W głosowaniu 8 

członków Prezydium było za, nikt nie był przeciw, jedna osoba się 

wstrzymała (Marcin Kowalski). Kandydatura Bogusława Grabonia została 

zaakceptowana przez Prezydium WRDS WD; 

b) głosowanie nad kandydaturą Pawła Hreniaka na przewodniczącego 

Zespołu ds. ochrony zdrowia i polityki społecznej. W glosowaniu 7 osób 

było za, nikt nie był przeciw, 2 osoby wstrzymały się od głosu. 

Większością głosów kandydatura Pawła Hreniaka została zaakceptowana 

przez Prezydium WRDS WD; 

c) zatwierdzenie kandydatury Kazimierza Kimsy na przewodniczącego 

zespołu ds. rozwoju dialogu społecznego. Jednogłośnie zaakceptowano 

Kazimierza Kimsę na przewodniczącego Zespołu; 

d) zatwierdzenie kandydatury Krzysztofa Mojzycha na przewodniczącego 

Zespołu ds. rynku pracy, edukacji i kształcenia ustawicznego. Jednogłośnie 

Krzysztof Mojzych został zaakceptowany na przewodniczącego Zespołu.  

e) Marcin Kowalski zwrócił się do przewodniczącego z wnioskiem o 

przeprowadzenie głosowania nad kandydaturą Marka Dymkowskiego na 

przewodniczącego Zespołu ds. ochrony zdrowia i polityki społecznej, gdyż 

był on również zgłoszony formalnie jako kandydat. Przewodniczący 

Woron przyjął wniosek. Marcin Kowalski zwrócił uwagę, że dobrze 

byłoby, żeby reprezentant partnerów społecznych z sektora niepublicznej 

opieki zdrowotnej mógł zostać wiceprzewodniczącym zespołu. Wojewoda 

Paweł Hreniak przychylił się do tej propozycji.  
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7. Przewodniczący zarządził głosowanie nad zatwierdzeniem Uchwały nr 5 

WRDS WD w sprawie zespołów roboczych WRDS WD. Uchwałę 

zatwierdzono jednogłośnie wraz z akceptacją przewodniczących.  

8. Sekretarz WRDS WD Aldona Andrulewicz przypomniała o konieczności 

zatwierdzenia protokołu z poprzedniego posiedzenia z dnia 12 stycznia 2016 r. 

Członkowie Prezydium jednogłośnie zatwierdzili protokół bez uwag. 

9. W następnym punkcie ustalono następny termin posiedzenia Prezydium 

WRDS WD. Ustalono na 16 lutego na godz. 12.30. 

10. Zbigniew Dynak przedstawił plan działań na 2016 rok w obszarze rozwoju 

regionalnego.  Powiedział, iż głównym mechanizmem wspierania rozwoju jest 

zestaw narzędzi w Kontrakcie Terytorialnym zawartym z rządem w 2014 roku, 

a obejmującym środki zarówno europejskie, jak i te pochodzące z budżetu 

państwa w oparciu o umowy partnerstwa miedzy rządem a Komisją 

Europejską. Urząd prowadzi negocjacje z Ministerstwem Rozwoju dotyczące 

poszczególnych segmentów tego kontraktu. Ostatnio zostały ustalone zadania 

dotyczące polityki badawczej. Aneks do Kontraktu Terytorialnego będzie 

zawarty w II kwartale br. Zostaną w nim ujęte ewentualne zmiany. Głównym 

narzędziem merytorycznym, którym się kieruje rząd i departament jest 

Strategia Województwa. Departament przewiduje przygotowanie planu 

wykonawczego. Będzie on przedstawiony na sejmikowej komisji finansów w 

maju 2016 roku, natomiast raport z realizacji Strategii Województwa będzie 

gotowy dopiero w listopadzie, dlatego że dane statystyczne za rok 2015 będą 

wtedy dostępne. Zatem informacja o stanie i ewentualnych zmianach w 

Strategii będą znane pod koniec 2016 roku. Natomiast instrumentami 

finansowymi jest RPO WD oraz inne programy, które będą realizowane w 

województwie dolnośląskim przez samorząd i inne podmioty. Ocena stanu 

wdrażania RPO WD oraz inne informacje (także wskaźniki) będzie można 

przekazać w połowie roku. Na bieżąco prowadzony jest system informacji o 

funduszach europejskich pod egidą Ministerstwa Rozwoju przez sieć punktów. 

Inne instrumenty to projekty współpracy transgranicznej ITERREG z UE oraz 

wiele projektów realizowanych przez samorząd województwa, a także inne 

podmioty. Uczelnie zgłaszały także swoje projekty. Urząd jest w komitecie na 

szczeblu centralnym, gdzie monitoruje się i opiniuje tego typu projekty. 

Następny element to Regionalna Strategia Innowacji, której plan wykonawczy 

będzie gotowy w lipcu. Program Inteligentne Specjalizacje na bieżąco. 

Ważnym aspektem działań jest wsparcie klastrów. Umożliwia realizacje 

różnych działań w zakresie polityk sektorowych w gospodarce. Taki fundusz 

wsparcia klastrów jest w budżecie województwa. Jest niewielki, ale być może 

będzie można go zwiększyć, jeśli pojawi się zainteresowanie. Polityka 

miejska, której instrumentem jest też RPO – tu jest możliwość finansowania 

projektów w ramach programów rewitalizacji. Na styczniowej sesji zostanie 

przedstawiona możliwość wsparcia z programu pomocy technicznej, 

możliwość centralnego opracowania tych programów przez gminy. Takim 

programem może też być dolnośląski fundusz pomocy rozwojowej. W 

budżecie województwa jest zarezerwowana kwota, którą można wspierać 

samorządy tych mniej zamożnych gmin. Także polityki sektorowe -  

uzgodnienia, jak samorząd województwa ma się zachowywać w obszarze np. 

polityki transportowej. W najbliższym czasie będą poddane konsultacjom 

społecznym programy inwestycyjne dotyczące np. kolejnictwa. Są też 

działania związane z polityką surowcową i energetyczną. One są istotne z 
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punktu widzenia polityki unijnej 2020 – rewitalizacja działalności 

przemysłowej jest jednym z głównych zadań. Urząd ma w tym zakresie 

analizy i propozycje. I chce, by w woj. doln. - bardzo bogatym w zasoby 

naturalne - tego typu działania były szczególnie wspierane, aby móc 

pozyskiwać inwestorów. ( w załączeniu „Plan działań w obszarze rozwoju 

regionalnego na rok 2016”).  

11. Dyrektor Dynak dodał, że lada chwila ukonstytuuje się Dolnośląska Rada 

Gospodarcza, w której obszarze działania znajdą się też tematy tu 

przedstawione i warto byłoby nie powielać informacji. 

12. Przewodniczący Woron spytał, na jakim etapie jest tworzenie DRG, bo w 

ostatnich latach powstało ich kilka. Warto byłoby zamykać działania jednych, 

aby tworzyć kolejne.  

13. Dyrektor Dynak powiedział, że kadencja poprzedniej Rady wygasła w 

październiku ubiegłego roku, w związku z tym urząd podpisuje następne 

porozumienie o współpracy. 

14. Marcin Kowalski dodał, że w tej poprzedniej Radzie działało 40 podmiotów – 

obok pracodawców – także uczelnie wyższe, instytucje otoczenia biznesu etc. 

Przedsiębiorcy mieli zastrzeżenia co do efektywności działań tej Rady, gdyż 

ona za rzadko się spotykała. Być może jakość pracy nowej Rady znacznie się 

poprawi.    

15. Dyrektor Dynak uzupełnił, że Dolnośląska Rada Gospodarcza będzie działała 

jako organ doradczy dla Zarządu Województwa.   

16. Przewodniczący Woron zadeklarował, że WRDS WD będzie pracowała nad 

formułą współpracy, ażeby te ciała funkcjonujące na Dolnym Śląsku miały 

możliwość dzielenia się wiedzą. 

17. Marcin Kowalski zauważył, że jednak ranga WRDS-u jest większa ze 

względu na umocowanie prawne i WRDS-owi zależy na tym, aby można się 

było wymieniać doświadczeniami i wiedzą i się nawzajem wspierać. Jeśli 

zatem pojawią się np. niekorzystne rozwiązania na poziomie rządowym dla 

samorządu województwa, to tam, gdzie można liczyć na wsparcie partnerów 

społecznych, to partnerzy będą chętnie wspierać, ale też będą oczekiwać, że 

jeśli będą pojawiać się takie działania, które służą wspieraniu 

przedsiębiorczości, to warto je wcześniej skonsultować ze środowiskiem 

pracodawców. Poprosił też o przygotowanie planu działań na rok 2016, aby 

partnerzy społeczni mogli się lepiej przygotować do konsultowania tematów.  

18. W punkcie dotyczącym spraw bieżących głos zabrał Kazimierz Kimso, który 

złożył formalny wniosek o przedstawienie na posiedzeniu Prezydium sytuacji 

Kopalni Surowców Skalnych w Bartnicy, która stara się o koncesję na 

wydobycie surowców. Zwrócił uwagę, że przepisy dotyczące udzielania 

koncesji są skomplikowane, a to jest 500 miejsc pracy. Ustalono, że na 

następne posiedzenie Prezydium zostaną zaproszone strony – zarząd firmy i 

przedstawiciele gminy, by członkowie Prezydium mogli się odnieść do 

problemu.  

19. Krzysztof Kisielewski zgłosił problem Szpitala w Złotoryi na posiedzenie 

Zespołu ds. ochrony zdrowia i pomocy społecznej.  

20. Zbigniew Ładziński powiedział, że ostatnio dużo dobrego się działo w 

kwestii szkolnictwa zawodowego.  Niestety, 22 grudnia minister edukacji 

narodowej podpisała rozporządzenie, które zmniejsza subwencję z przelicznika 

0,23 na 0,08. I wszystkie szkoły zawodowe przy cechach czy izbach 

rzemieślniczych otrzymają o 2/3 mniejsza subwencję i te szkoły się nie 
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utrzymają. Związek Rzemiosła Polskiego złożył wniosek (w załączeniu) do 

minister Zalewskiej, aby rozpatrzyła sprawę. Jeśli Prezydium uzna, że warto 

poprzeć ten wniosek, to Izba będzie wdzięczna.  

21. Marcin Kowalski nawiązał do poprzedniego posiedzenia Prezydium WRSD 

WD i do kwestii finansowego wsparcia przedsiębiorstw ze środków, które 

zostały zwrócone w ramach programu JEREMI. Z informacji uzyskanych od p. 

Marka Migota, prezesa spółki Dolnośląski Fundusz Regionalny, wynika, że 

obecnie trwają prace systemowe nad programem, który będzie dotyczył 

wszystkich funduszy pożyczkowych, które będą brały udział w konkursie 

ogłoszonym przez DFR. To jest jasne i zrozumiałe. Natomiast pracodawcom 

bardziej zależy na kwestiach związanych z wymogami zabezpieczeń od z tym, 

od przedsiębiorców. W poprzedniej perspektywie, kiedy obowiązywał program 

JEREMI, operator czy pośrednik finansowy miał różne wygania, jeśli chodzi o 

ocenę wniosków od przedsiębiorców. Przykładowo: jeśli firma chciała złożyć 

wniosek we Wrocławiu, musiała dwukrotnie składać zaświadczenie z urzędu 

skarbowego i ZUS. Najpierw przy składaniu wniosku i potem przy 

podpisywaniu umowy o pożyczkę. Natomiast w Wałbrzychu nie było w ogóle 

tych wymagań, wystarczyło złożyć oświadczenie, że firma nie zalega z 

żadnymi zobowiązaniami wobec ZUS-u czy US. Każdy pośrednik prowadził 

własną politykę. Były mniej lub bardziej restrykcyjne wymagania wobec 

przedsiębiorców. Jak powiedział Marcin Kowalski, przedsiębiorcom zależy na 

tym, aby zanim pieniądze trafią na rynek, warto byłoby skonsultować, jakie 

miałyby być to wymagania i żeby nie były aż tak restrykcyjne, gdyż mogą 

zniechęcić firmy do składania wniosków. Marcin Kowalski postulował, aby 

wprowadzić takie warunki, które będą sprzyjały udzielaniu pożyczek. Dodał, 

iż Dolnośląscy Pracodawcy przeanalizowali w ubiegłym roku bariery 

instytucjonalne, które występowały po stronie operatorów pożyczki w ramach 

JEREMI. Pracodawcom zależy na tym, aby te bariery w pozyskiwaniu 

pieniędzy, które wróciły w ramach tego programu do samorządów 

województwa, w nowym okresie się nie pojawiły. Kanclerz Woron dodał, że 

problem jest istotny, gdyż w ramach funduszy do dyspozycji przedsiębiorców 

jest obecnie kwota 450 mln i ona będzie się zwiększała, gdyż jest to instrument 

zwrotny. Dobrze byłoby zatem opracować dobry mechanizm do ponownego 

włączania tych pieniędzy do obiegu.  

Do tych kwestii odniósł się Adam Zawada, dyrektor Departamentu 

Marszałka. Stwierdził, że omawiane są tu dwie kwestie: środki z funduszu 

JEREMI i środki zwrotne ze wspomnianego funduszu. Jeśli chodzi o te środki 

zwrotne, to obecnie trwają prace nad systemem ich dystrybucji. Jeśli mówi się 

o systemie zunifikowania systemu dystrybucji środków JEREMI w 

perspektywie 2014-2020, to prace jeszcze trwają. Obecnie urząd 

marszałkowski przygotowuje się do wyboru dystrybutora tych środków. Mają 

być one przyznawane w dwóch transzach. W pierwszym okresie będą to proste 

pożyczki obrotowe przy wsparciu pośredników finansowych, zapewne tych 

samych, którzy obsługiwali dotychczas fundusz JEREMI.  Do czasu, kiedy nie 

zostanie stworzona strategia inwestycyjna na środki 2014-2020, dostępne będą 

pożyczki obrotowe. W II fazie zostanie stworzona strategia dystrybucji 

pozostałych środków z perspektywy 2014-2020 w oparciu o wytyczne 

rządowe. Wówczas będą obowiązywały znacznie bardziej skomplikowane 

instrumenty. 
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Marcin Kowalski zaznaczył, że jeśli urząd tworzy nowy instrument wsparcia 

dotyczących środków, które zostaną po projekcie JEREMI, to zespół ds. 

rozwoju regionalnego naturalnie będzie się tymi tematami zajmował 

(systemem preferencyjnych pożyczek dla przedsiębiorców). Nie wyobraża 

sobie, żeby urząd marszałkowski opracowując nowy instrument finansowy, nie 

poprzedził tego konsultacjami z partnerami społecznymi z WRDS-u. Dyrektor 

Zawada potwierdził, że instrument finansowy, o którym mówi, nie został 

jeszcze stworzony, powstanie w II kwartale bieżącego roku. Konkretna kwota 

nie została jeszcze określona, gdyż środki cały czas spływają do BGK. To nie 

będzie tylko kwota 450 mln PLN, bo środki będą spływać przez cały okres 

trwania programu.  

Marcin Kowalski dodał, że za chwilę zostanie ogłoszony konkurs na 

operatorów i czy w momencie, gdy konkurs będzie ogłoszony, to do tego czasu 

zostaną ustalone zasady, na jakich ci operatorzy będą te środki przydzielać. 

Dyrektor Zawada wyjaśnił, że do tej pory urząd nie dysponuje narzędziami 

rządowymi na nowa perspektywę finansową. Dlatego też – także ze względu 

na konieczność realizowania harmonogramu wydatkowania środków 

finansowych z UE – obecnie będą obwiązywały instrumenty wypracowane w 

ramach poprzedniej perspektywy finansowej. Będą to proste pożyczki 

obrotowe, żeby można było już wykorzystywać te środki i żeby były dostępne 

dla przedsiębiorców, szczególnie z obszaru MŚP.  

Kanclerz Woron podsumował, że ponieważ nie ma obecnie na poziomie 

rządowym propozycji legislacyjnych, które by narzucały pewne rozwiązania i 

dawały komfort urzędnikom, to zaproponował, żeby WRDS WD mógł uzyskać 

informacje od Pana Marszałka lub osoby przez niego wskazanej, na jakim 

etapie jest to postępowanie i co w ramach najbliższego działania jest 

przewidywane: czy jest przygotowywane regulamin na wybór operatora i 

kiedy to nastąpi. Natomiast wstępnie na marzec można zaplanować pełniejszą 

rozmowę, jeśli taka będzie potrzeba – prezentacja rozwiązań w pełnym 

kształcie przez osobę za to odpowiedzialną.  

Dyrektor Zawada zaproponował, aby tę prezentację podzielić na dwie części: 

1. – krótkie wprowadzenie instytucjonalne dotyczące środków 

finansowych, jakimi będą dysponować dolnośląscy  przedsiębiorcy w 

najbliższym czasie; 2.- informacja o środkach powracających z funduszu 

JEREMI i nowy system ich dystrybucji (konkretnie chodzi o warunki 

brzegowe, jakie będą musieli spełnić przedsiębiorcy, którzy składają 

dokumenty i wnioski, chodzi o standaryzację wymogów). 

Kanclerz Woron dodał, że przestrzeń instrumentów finansowych jest dziś 

zupełnie inna niż parę lat temu. Obecnie wiele osób pracuje nad nowymi 

koncepcjami budowania modelów finansowych i tworzenia nowych 

instrumentów finansowych. (…) 

22. Przewodniczący Marek Woron zakończył posiedzenie.  

 

 
Protokołowała Aldona Andrulewicz    Zatwierdził Marek Woron 

  Sekretarz WRDS WD       Przewodniczący WRDS WD
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